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 „Vreau ca ţara noastră să aibă mai puţini avocaţi şi 
mai mulţi ingineri.“   (Barack Obama, preşedintele SUA) 

Programul Operaţional Sectorial Creşterea Competitivităţii 
Economice – cofi nanţat prin Fondul European de Dezvoltare 
Regională Investiţii pentru viitorul dumneavoastră

Centru de resurse GRID-BENCHMARKING pentru ana-
liza, evaluarea, prelucrare date în vederea creşterii competitivi-
tăţii organizaţiilor pentru atingerea înaltei performanţe/GRID 
– BENCHMARK

Rolul esenţial al cercetării ştiinţifi ce şi dezvoltării tehnologice 
pentru creşterea competitivităţii economice a fost recunoscut şi afi r-
mat inclusiv prin recentul Comunicat al Comisiei Europene „More 
Research and Innovation – Investing for Growth and Employment“ 
EC COMM (2005) 488 fi nal/ oct. 2005.

Cercetarea ştiinţifi că, dezvoltarea tehnologică şi inovarea re-
prezintă inima economiei bazate pe cunoaştere, factorul cheie al 

(Continuare în pag. 7)

Târg internaţional energetic la Bucureşti
– Colaborarea est-europeană pentru 
promovarea de programe efi ciente –

Reţele inteligente: regândirea reţelelor electrice europene
Zicala „dacă nu-i stricat, nu-l repara“ ar putea curând să nu mai fi e de actualitate – cel puţin pentru 

Europa şi pentru distribuţia de electricitate. Din toate punctele de vedere practice, reţelele electrice europene 
sunt bune. Dar cererea de energie mereu în creştere precum şi introducerea energiilor verzi cer modernizarea 
ei. Pentru determinarea modului optim de a face faţă acestei provocări a fost creată Platforma tehnologică 
europeană SmartGrids (ReţeleInteligente).

*
La cumpărarea unei maşini este subînţeles că 

ea nu va ţine la infi nit. În funcţie de frecvenţa folo-
sirii, uzură şi întreţinere corespunzătoare, o maşină 
nouă poate ţine un deceniu sau mai mult. Dar la un 
moment dat motorul va ceda şi vehiculul va trebui 
înlocuit. La o scară mai mare, reţeaua energetică eu-
ropeană este similară: cererea crescută, dublată de 
ambiţioasele proiecte europene de integrare a ener-
giilor regenerabile, creşterea securităţii furnizării şi 
a competitivităţii conduc la necesitatea readaptării.

SmartGrids a fost înfi inţată în 2005 chiar cu 
scopul stabilirii unei viziuni consistente pentru reţelele energetice europene ale anilor 2020 şi dincolo de aceş-
tia. Dar ambiţia sa cea mai mare este de a transforma această viziune în practică. În cea mai rudimentară defi ni-
ţie, o „reţea inteligentă“ va furniza consumatorilor energie electrică folosind tehnologia digitală mai efi cient şi 
va permite un fl ux energetic în două sensuri, cu integrarea energiei provenite de la surse regenerabile.

Reţelele clasice au fost proiectate pentru un fl ux cu un singur sens şi deci nu pot conecta resurse energetice 
distribuite la scară mare. Ele sunt construite pentru sisteme în care energia electrică provine de la facilităţi mari, 
cum ar fi  centralele pe bază de cărbune sau gaze, nucleare sau hidro, iar dacă o reţea locală generează mai multă 
energie decât consumă, fl uxul invers poate crea probleme de siguranţă. Aceste probleme de interdependenţă au 
fost evidenţiate în noiembrie 2006, când o întrerupere a furnizării energiei electrice a lăsat în întuneric 10 mili-
oane de europeni din opt ţări. O reţea inteligentă poate face faţă mult mai uşor unei astfel de cedări în cascadă.

(Continuare în pag. 6)
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Din cel puţin două ipostaze, recenta rec-
tifi care bugetară interesează, în cel mai înalt 
grad, populaţia întregii ţări: în calitate de sursă 
a veniturilor statului şi de benefi ciară (fi e şi 
numai într-o anumită măsură) de banul public. 
În ceea ce priveşte prima ipostază, se cere re-
ţinut că veniturile scad cu 17,4 miliarde de lei 
faţă de varianta rezultată din cea dintâi recti-
fi care (în aprilie a.c.), fapt care – la o privire 
superfi cială – ar putea să ducă la concluzia că 
se uşurează povara fi scală. Nu este, însă, vor-
ba despre aşa ceva. Reducerea (planifi cată, ca 
să spun aşa) a veniturilor bugetare reprezintă 
una dintre cele mai dramatice consecinţe ale 

contracţiei activităţii economice cu cca 8 – 8,5 
la sută în acest an. Dar, un asemenea fapt nu 
trebuie privit ca o fatalitate întrucât veniturile 
ar putea să crească substanţial nu pe seama 
contribuabililor oneşti (care, oricum, sunt bine 
împovăraţi cu impozite şi taxe), ci printr-o mai 
bună colectare în zona economiei subterane. 
Ceea ce, din păcate, nu se prea întâmplă.

În ceea ce priveşte a doua ipostază, 
constatăm că se reduc cheltuielile cu 5,25 
miliarde de lei. Apare, astfel, o diferenţă de 
contracţie faţă de venituri de peste 12 mili-
arde de lei. Este o parte din suma care va 
face să „dospească“ defi citul bugetar care va 

sălta, probabil, până la sfârşitul anului, la 7,3 
la sută din PIB. Aceşti bani nu apar dintr-o 
tiparniţă ocultă, ci din împrumuturi, inter-
ne şi externe, adică reprezintă bani pe care, 
începând din 2010, îi vom rambursa la va-
lori de multe miliarde de euro anual. Adică, 
o altă constrângere în materie de cheltuieli 
destinate populaţiei, respectiv a contribua-
bililor. Vor fi  acoperite unele „găuri“ pentru 
a se mai atenua efectele crizei, dar creşterea 
gradului de îndatorare va impune, mai de-
vreme sau mai târziu, înăsprirea fi scalităţii.

Toate acestea se cer privite cu ma-
ximă luciditate, atât pentru evitarea pani-

cii, cât şi pentru descurajarea pasivităţii. 
Există, în prezent, în lume sufi ciente expe-
rienţe concludente de oprire a declinului 
economic şi de asigurare a premiselor unei 
creşteri chiar la fi nalul acestui an. Prin ur-
mare, un autentic demers anticriză, în-
cepând cu entităţile economico-sociale şi 
terminând cu ţara în întregul ei reprezintă 
soluţia. Dacă rectifi carea bugetară va fi  
„citită“ în această cheie, vom putea con-
sidera că s-a făcut cel mai important pas 
în direcţia cea bună. Adică, s-au conşti-
entizat pericolele şi s-au mobilizat forţele 
pentru evitarea lor. (T.B.)

SACUL PETICIT AL BUGETULUI PUBLIC

Bucureştiul va găzdui, în perioada 11 – 13 noiembrie a.c., 
RENEXPO® South-East Europe 2009 – Târg internaţional şi 
conferinţe pentru resurse regenerabile şi efi cienţă energetică în 
construcţii şi renovări, respectiv case pasive şi cu consumuri reduse. 
Evenimentul se va desfăşura pentru a 
doua oară, la Sala Palatului, reunind 
multiplicatori şi actori din sud-estul 
Europei. După premiera de succes 
de anul trecut, cu 60 de expozanţi (46 
la sută din afara graniţelor), 465 de 
participanţi la conferinţe şi 1530 de 
vizitatori,  organizatorii se aşteaptă 
anul acesta la un număr mai mare, 
inclusiv din rândurile producătorilor, 
planifi catorilor, furnizorilor de energie, 
experţilor din domeniul cercetării şi dezvoltării, asociaţii, ministere 
şi alte autorităţi, care vor prezenta vizitatorilor întreaga paletă de 
soluţii pentru energii regenerabile şi efi cienţă energetică. 

(Continuare în pag. 3)

30 de ani de exploatare 
a metroului bucureştean (pag. 4 – 5)
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Despre Ludovic Mrazekespre Ludovic Mrazek
OAMENI  DE  ŞTIINŢĂ  MARI  PERSONALITĂŢIOAMENI  DE  ŞTIINŢĂ  MARI  PERSONALITĂŢI

Discutam într-o zi cu un coleg oltean, 
dar care a petrecut mai mulţi ani la Timişoara, 
despre oamenii importanţi din România. Am 
ajuns şi la academicieni. Colegul meu a fă-
cut o remarcă: Oltenia nu a dat prea mulţi 
academicieni. Imediat  mi-au venit în minte 
mai multe nume de academicieni născuţi în 
Oltenia sau în Craiova. Unul dintre aceştia, 
Ludovic Mrazec, a fost una dintre personali-
tăţile ştiinţifi ce marcante ale începutului de 
secol XX, care a reprezentat şcoala şi cerce-
tarea geologică românească la evenimentele  
ştiinţifi ce internaţionale ale vremii.

*
Ludovic Mrazec s-a născut la data de 

17 iulie 1867 în Craiova. 
Tatăl său, Ludovic Valeriu Severin, a 

fost farmacist, iar numele l-a luat de la mama 

sa, Alexandrina Mrazec. Şcoala primară şi li-
ceul le-a urmat la actualul Colegiu Carol I. La 
insistenţele tatălui său, se înscrie la Facultatea 
de Farmacie din Bucureşti, unde l-a avut ca 
profesor pe Victor Babeş. Aspiraţiile lui se 
îndreptau către cercetări în spaţiul liber şi de 
aceea a renunţat la farmacie şi s-a apucat de 
mineralogie. A plecat la Geneva pentru spe-

cializare. Aici l-a întâlnit pe profesorul L. 
Duparc, care l-a iniţiat în cunoaşterea meto-
delor teoretice şi practice de studierea tainelor 
pământului. Folosind cunoştinţele deja do-
bândite, a îmbinat creator ştiinţele fi zico-chi-
mice cu mineralogia, petrografi a, tectonica. 
La Geneva obţine doctoratul în ştiinţe fi zico-
chimice şi docenţa în mineralogie.

La 1 decembrie 1894 este numit profesor 
de cristalografi e, mineralogie şi petrografi e la 
Universitatea din Bucureşti, deţinând în peri-
oada 1894 – 1937 funcţia de şef al Catedrei de 
mineralogie. A predat cursul de „Cristalografi e, 
Mineralogie şi Petrografi e“ la Facultăţile de 
Ştiinţe şi Ştiinţe Naturale (Universitatea din 
Bucureşti), la Facultatea de Farmacie şi la 
Facultatea de Chimie Industrială (Institutul 
Politehnic). Expunerile sale erau clare şi sis-

tematice, legate de 
practica economică 
şi de viaţă, profeso-
rul fi ind preocupat 
de punerea în valoa-
re a esenţialului. A 
organizat şi dotat un 
laborator de minera-
logie şi o bibliotecă 
în care a adus şi căr-
ţile personale.

Direcţiile de 
cercetare pe care le-a 
abordat profesorul 
Mrazec s-au înscris 
într-un spectru foar-
te larg: Mineralogie, 
Petrologie meta-

morfi că, Petrologie magmatică, Cartografi e 
şi Geologie structurală, Geologia petrolului, 
Petrografi e sedimentară, Zăcăminte de minere-
uri. Primele cercetări în ţară le face între 1893 
şi 1900 în zona şisturilor cristaline din munţii 
Mehedinţului, Gorjului, Muncelului şi nordul 
Dobrogei. Cu această ocazie lămureşte origi-
nea granitului de Cozia – rocă granitică – şi 

explică evoluţia zăcămintelor din Valea Jiului. 
A doua etapă a cercetărilor sale, efectuate între 
1900 şi 1930, a avut ca obiect colinele subcar-
patice bogate în sare şi ţiţei. A explicat apariţia 
petrolului din materia organică, demonstrând 
că materia primă organică din care s-a format 
petrolul este planctonul mărilor. El a defi nit ter-
menul de „diapir“ şi fenomenul de „diapirism“ 
(deformări plastice şi ridicarea sării prin stră-
pungerea formaţiunilor de deasupra zăcămân-
tului) pentru sarea gemă, demonstrând că ele 
pot oferi o capcană efi cace pentru zăcămintele 
de hidrocarburi. În acest context, profesorul 
Mrazec a explicat distribuţia acumulărilor de 
hidrocarburi în zona neogenă, subcarpatică.

În 1900, la Expoziţia Internaţională de la 
Paris, a prezentat prima hartă a formaţiunilor 
de sare din România, iar la Congresul Mondial 
al Petrolului (1907) a lansat teoria cutelor 
diapire. În 1906 Ludovic Mrazec a înfi inţat 
Institutul Geologic al României, al cărui direc-
tor a fost din 1906 până în 1928. Sub conduce-
rea sa, în anul 1920 a fost elaborată prima hartă 
geologică a României, au fost evaluate câm-
purile petrolifere şi gazeifere din Transilvania.

În 1930 Ludovic Mrazec, la 63 de ani, 
este pensionat în ciuda contribuţiilor sale şi 
a capacităţii sale de a conduce noi cercetări. 
Caracter de luptător, îşi dedică energia organi-
zării de reuniuni ştiinţifi ce – printre acestea cea 
din 28 – 30 septembrie 1930 la Petroşani – edi-
tării unui buletin ştiinţifi c, acţiuni care au dus 
la creşterea prestigiului ştiinţifi c al României. 
A susţinut conferinţe cu teme legate de: minele 
de aur din România, clasifi carea fl işului româ-
nesc, depozitele de sulf din România, originea 
lacurilor sărate, originea loessului, exploatările 
miniere din România etc.

În 1901 a fost ales membru corespon-
dent al Academiei Române, iar în 1905 de-
vine membru titular, fi ind apoi, între 1932 şi 
1935, preşedinte al Academiei Române.

Un fapt mai puţin cunoscut. Prin 
Decretul Lege nr. 2521 din 10 iunie 1920, 

relativ la înfi inţarea şi organizarea şcolilor 
politehnice, este numit în Consiliul de 
perfecţionare al Şcolii Politehnice din 
Timişoara, pe timp de 3 ani.

S-a stins din viaţă la 9 iunie 1944 în 
Bucureşti. Avea 77 de ani. Înainte de tre-
cerea în lumea celor drepţi a cerut ca banii 
pentru fl orile care urmau să împodobească 
sicriul să fi e dăruiţi oamenilor sărmani, iar 
ofi cialităţile să nu rostească niciun cuvânt, 
considerând că atât el cât şi ofi cialităţile au 
spus deja ce au avut de spus cât a fost în via-
ţă. O lecţie de modestie şi realism. Numele 
său a fost dat Amfi teatrului Facultăţii de 
Geologie şi Geofi zică din Bucureşti. O stra-
dă din Craiova, cartierul Sărari, pornind din 
strada Henri Coandă, poartă numele său.

Aceasta a fost povestea despre Ludovic 
Mrazec, născut şi educat la Craiova, şi care a 
reuşit, prin muncă şi dăruire, să scrie o pagi-
nă de aur în istoria geologiei româneşti.

Prof. dr. ing. Gheorghe Manolea,
preşedinte Filiala AGIR Dolj

Intrarea în Muzeul Naţional de Geologie

In memoriam prof. dr. ing. Mircea Augustin Nemeş
În ziua de 14 august a.c. a înce-

tat din viaţă, după o lungă şi grea su-
ferinţă, distinsul profesor universitar 
Mircea Augustin Nemeş, cadru didactic la 
Catedra de electroenergetică a Facultăţii 
de Electrotehnică şi Electroenergetică din 
Universitatea Politehnica Timişoara.

S-a născut la 4 ianuarie 1940 în 
localitatea Blaj, jud. Alba. A absolvit 
Facultatea de Electrotehnică a Institutului 
Politehnic Timişoara în anul 1961, ob-
ţinând diploma de inginer în domeniul 
Electroenergetică.

În anul 1974 a susţinut teza de doc-
torat cu titlul Analiza fenomenelor tran-
zitorii de comutaţie în reţelele electrice 
cu elemente terminale de tip reactor 
transversal şi autotransformator.

Din totalul de 69 de ani de viaţă, mai 
mult de 45 au fost dedicaţi vieţii univer-
sitare a Facultăţii de Electrotehnică, la 
a cărei dezvoltare şi modernizare a con-
tribuit în mod decisiv. A reprezentat un 
nume de referinţă în energetica naţională, 
fi ind în egală măsură cunoscut şi apreciat 
şi peste hotare.

A avut o activitate didactică prodigi-
oasă, fi ind autorul a 12 manuale univer-
sitare şi cărţi de specialitate în domeniul 
sistemelor electroenergetice, domeniu 

pe care l-a dezvoltat în mod deosebit în 
calitate de specialist renumit în proble-
mele privind restabilirea stării siste-
melor electroenergetice după avarii. De 
asemenea, a fost unul dintre primii spe-
cialişti români care au implementat la noi 
în ţară soluţiile legate 
de restructurarea siste-
melor electroenergeti-
ce în corelare cu piaţa 
de energie, tarifarea 
accesului la sistemul 
de transport al ener-
giei electrice, opera-
torul independent de 
sistem etc. Cursurile 
predate studenţilor, 
deosebit de captivan-
te, au fost întotdeau-
na foarte apreciate, 
ele reprezentând nu 
numai adevărate lec-
ţii de electrotehnică 
aplicată, ci şi adevă-
rate lecţii de viaţă.

A contribuit 
esenţial la crearea a două laboratoa-
re noi: Laboratorul Mathematica pen-
tru Departamentul de Matematică al 
Universităţii Politehnica din Timişoara şi 

Laboratorul de restructurarea sistemelor 
electrice de putere în cadrul Catedrei de 
electroenergetică. A fost iniţiatorul înfi -
inţării specializării Ingineria de afaceri 
în electrotehnică. 

A condus destinele Facultăţii de 
Electrotehnică 
din Universitatea 
P o l i t e h n i c a 
Timişoara în 
perioada 1986 – 
2000 ca prode-
can şi mai ales 
ca decan, timp 
de un deceniu 
(1990 – 2000). 

În domeniul 
cercetării ştiinţi-
fi ce a reprezentat 
vârful de lance 
al unei echipe 
de succes care 
a rezolvat teme 
importante de 
nivel naţional, 
culminând cu re-

alizarea unui model digital al sistemului 
electroenergetic. A format în jurul său 
numeroşi şi valoroşi cercetători, datorită 
aptitudinilor profesionale deosebite cu 

care a fost înzestrat. Laborioasa activita-
te ştiinţifi că s-a materializat în publicarea 
a peste 90 de lucrări ştiinţifi ce în revis-
te de specialitate din ţară şi străinătate. 
Recunoaşterea academică a fost confir-
mată prin aceea că a fost membru în 
şapte organizaţii ştiinţifice naţionale şi 
internaţionale, a coordonat sau condus 
diferite organisme ştiinţifi ce la nivel na-
ţional şi internaţional şi a fost membru în 
numeroase comisii de doctorat, fi ind pre-
şedinte a peste 100 de comisii de docto-
rat. A făcut parte din Colegiul de redacţie 
al revistei Energetica şi a participat activ 
la Forumul Regional de Energie orga-
nizat de Comitetul Naţional Român al 
Consiliului Mondial al Energiei. 

A fost membru fondator şi a avut o 
contribuţie esenţială la buna desfăşurare 
a activităţilor din cadrul Cercului AGIR 
Electrotehnică din Filiala AGIR Timiş. 

Întreaga comunitate a electroener-
geticienilor din România este profund în-
durerată de plecarea prematură dintre noi 
a celui care va rămâne neuitat prin opera 
sa ştiinţifi că şi didactică. 

DUMNEZEU SĂ-L ODIHNEASCĂ 

ÎN PACE!
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(Urmare din pag. 1)
În paralel cu târgul vor avea loc con-

ferinţe, cu tematicile: efi cienţă energetică 
şi case pasive, cogenerare, energie eoliană, 
energie solară, energie din deşeuri, hidroe-
nergie şi bioenergie. Experţi din domeniul 
politicii, economiei, cercetării şi dezvoltării 
vor prezenta informaţii legate de reglemen-
tări, fi nanţare, tehnologii, cât şi de extindere 
a pieţei şi a strategiilor de implementare. 

Cum se poate observa, problematica 
evenimentului este cât se poate de actuală, 
în contextul în care, în ultimii ani, numărul 
companiilor europene din domeniul energiei 
a crescut rapid, iar investiţiile în energia re-
generabilă stabilesc recorduri în fi ecare an. 
Sunt tot mai mulţi antreprenori care au în 
vedere construcţia de centrale hidroelectrice, 
turbine eoliene, câmpuri de panouri solare 
sau fabrici pe bază de biomasă. Această ten-
dinţă, împreună cu potenţialul energetic ofe-
rit de fi ecare zonă a ţării, îndreaptă atenţia şi 
spre România.

Tocmai de aceea, un punct de maxim 
interes îl va reprezenta cea de-a doua confe-
rinţă internaţională Bioenergia în România, 
care se va desfăşura cu prilejul târgului, la 12 
noiembrie, în condiţiile în care oportunităţile 
de dezvoltare a biomasei în ţara noastră sunt 
numeroase, iar multe studii arată că resturile 

vegetale şi lemnoase ar putea asigura peste 
60 la sută din energia alternativă produsă în 
întreaga ţară. Pădurile acoperă în jur de 28 la 
sută din suprafaţa totală a României. În 1995, 
biomasa, sub formă de reziduuri existente în 
pădure şi reziduuri provenite din industria de 
prelucrare a lemnului şi a biomasei agricole, 
a reprezentat 2,3 la sută din consumul primar 
de energie. O ana-
liză a potenţialului 
anual de biomasă 
în scopuri energe-
tice arată că, până 
în anul 2010, re-
ziduurile anuale 
de lemn ar putea 
creşte cu 25 – 
94PJ (peta Joule), 
cele agricole cu 
119PJ şi SRF (ar-
boricultura din 
lemn în scopuri energetice) cu 764PJ. În to-
tal, utilizarea anuală a potenţialului biomasei 
ar putea depăşi 1000PJ până în anul 2020. 

Aplicaţiile biomasei pot fi  grupate în 
următoarele segmente principale de piaţă: 
înlocuirea unei părţi din combustibilii fosili 
folosiţi în sistemele de încălzire urbană (aş-
chii de lemn); o mai mare utilizare a bioma-
sei pe post de combustibil industrial (aşchii 

de lemn şi butuci pe post de combustibil 
industrial pentru abur sau pentru cazane 
de apă fi erbinte), în loc de petrol; îmbu-
nătăţirea utilizării biomasei pentru noi 
sisteme de încălzire urbană în oraşe mici 
şi sate situate în apropierea resurselor, în 
cazul în care populaţia nu are acces la 
centrale de cogenerare sau la serviciul de 
furnizare a gazelor naturale.

Prioritatea numărul unu o repre-
zintă utilizarea biomasei pentru aplica-
ţii termice, ca înlocuitor al petrolului. 
Presupunând că există un mod de apro-

vizionare cu energia obţinută din biomasă, 
sistemele de încălzire urbană reprezintă cea 
mai rapidă şi mai ieftină utilizare a biomasei 
în România, cogenerare industrială şi co-fi -
ring (arderea simultană a cărbunelui şi a de-
şeurilor biologice). 

Conferinţa va include teme precum: 
Planul de acţiune a României pentru bio-

masă; Planul de 
acţiune european 
pentru biomasă, 
noile directive co-
munitare; Cererile 
asociaţiilor româ-
ne către politic şi 
economie; Criterii 
de evaluare a pro-
iectelor: Ce trebuie 
îndeplinit pentru 
a obţine fonduri?; 
Fonduri structu-

rale europene – posibilităţi pentru agricul-
tori; Programe de promovare a producţiei 
şi logisticii de cherestea; Partea legală a 
unui proiect de biomasă; Biocombustibil li-
chid, petrolul român natural pentru viitor; 
Strategia biocombustibilului a UE: cerinţe, 
obiective, măsuri, impacte; Biocombustibil 
în România astăzi şi posibilităţi de viitor; 
Potenţialul biogazului în ţara noastră.

Fiind membră a UE, ţara noastră tre-
buie să respecte legea recent votată de 
Parlamentul European privind efi cienţa 
energetică: până în 2019 toate clădirile nou-
construite în Uniunea Europeană trebuie să 
producă energia pe care o consumă. Pentru 
clădirile publice, termenul limită este 2016. 

Organizatorii evenimentului se aşteap-
tă ca din România să pornească un impuls 
clar spre Europa de Sud-Est, acoperind toa-
tă regiunea. Ţări vecine ca Ungaria, Serbia, 
Ucraina, Moldova şi Bulgaria vor fi , de ase-
menea, atrase în conceptul târgului.

Institutul Naţional de Cercetare-
Dezvoltare şi Încercări pentru Electrotehnică 
ICMET Craiova a deschis primul laborator 
din România pentru determinarea infl uenţei 
undelor elec-
tromagneti-
ce emise de 
terminalele 
de telefonie 
mobilă asu-
pra utiliza-
torilor. Este 
vorba despre 
un laborator 
independent, 
fi nanţat de 
Autoritatea 
N a ţ i o n a l ă 
pentru Cercetare Ştiinţifi că (ANCS), ai că-
rui specialişti vor colabora cu Autoritatea 
Naţională pentru Administrare şi 
Reglementare în Comunicaţii (ANCOM). 
„În contextul general al îngrijorării privind 
consecinţele poluării electromagnetice pro-
duse de sistemele de comunicaţie mobile, al 
creşterii fără precedent a numărului acestor 
terminale şi al utilizării necontrolate de că-
tre copii, precum şi al infl uenţei staţiilor de 
bază, s-au elaborat la nivel internaţional şi, 
de curând, la nivel naţional, recomandări 
şi norme de limitare a expunerii umane la 

câmpuri electromagnetice“, au precizat re-
prezentanţii ICMET Craiova. Laboratorul 
a fost conceput şi realizat în perioada 2007 
– 2009, ca parte a proiectului SAREMF, fi -

nanţat de ANCS.
Prin inter-

mediul labora-
torului se evalu-
ează şi validează 
conformitatea 
cu standardele 
europene şi in-
ternaţionale în 
vigoare a produ-
selor comercia-
lizate, inclusiv 
a celor second-
hand. De aseme-

nea, sunt efectuate studii şi teste comparati-
ve la nivel internaţional, inclusiv participa-
rea la scheme de intercomparare. 

Standardul de expunere pentru 
telefoanele mobile utilizează o mărime 
specifi că, cunoscută sub numele de rata 
de absorbţie specifi că (SAR – Specifi c 
Absorption Rate). SAR arată măsura în 
care energia degajată de undele radio 
(numite popular radiaţii) sunt absorbite 
de corpul uman expus câmpului elec-
tromagnetic emanat de telefonul mobil. 
SAR poate fi  exprimată atât ca o valoare 

medie pe ansamblul întregului corp, cât şi 
pe o anumită porţiune a corpului. Comisia 
Internaţională de Protecţie Împotriva 
Radiaţiilor Neionizante a stabilit limita ex-
punerii publicului larg pentru zona capului 
şi a trunchiului la 2 W/kg, iar pentru mem-
bre la 4 W/kg.

Reprezentanţii noii instituţii preci-
zează că, atunci când vor exista semne de 
întrebare cu privire la nivelul SAR în cazul 
unor aparate, acestea vor fi  testate în cadrul 
laboratorului. Tot aici vor ajunge şi semna-
lele din statele comunitare: atunci când o 
ţară membră a UE descoperă un anumit tip 
de telefon mobil care nu este conform stan-
dardelor europene, comunică concluziile şi 
celorlalte state, unde testele se repetă. Dacă 
rezultatele sunt aceleaşi, se iau măsuri şi se 
scot terminalele de pe piaţă, iar fi rma produ-
cătoare este amendată. 

ÎN  LABORATOARELE  CREAŢIEI  TEHNICO-ŞTIINŢIFICEÎN  LABORATOARELE  CREAŢIEI  TEHNICO-ŞTIINŢIFICE

TUR DE ORIZONT
� Consumul de energie nucleară 
al României – 0,4 la sută din 
totalul mondial
Consumul de energie nucleară al Ro-

mâniei s-a ridicat, anul trecut, la 2,5 mili-
oane tone echivalent petrol, depăşind cu 
45,2 la sută nivelul din anul anterior, con-
form statisticilor realizate de compania 
British Petroleum. Potrivit aceleiaşi surse, 
este vorba despre 0,4 la sută din consu-
mul mondial de energie nucleară. „Cota“ 
cea mai mare a fost înregistrată de Statele 
Unite ale Americii – 192 milioane tone 
echivalent petrol. În Uniunea Europeană, 
consumul acestui tip de energie a depăşit 
212,7 milioane tone echivalent petrol, în 
2008 (34,3 la sută din total).

� Resurse neconvenţionale
Fondul internaţional de investiţii 

Oxford Sustainable Group (OSG) intenţi-
onează să se implice în proiecte de ener-
gie regenerabilă în România în valoare 
de aproape un miliard de euro, a declarat 
directorul general executiv al grupului, 
Hadley Barrett. OSG va lansa un nou 
fond, Oxford Renewable Energy Fund 9 
– OREF 9 (fond închis de investiţii), cu 
o ţintă de capitalizare de 200 milioane de 
euro. „Noile proiecte, care vor fi  începu-
te în ianuarie 2010, includ vânt, biomasă 
şi energie solară, ele alăturându-se celor 
afl ate în dezvoltare în regiune, de circa 
1,5 miliarde de euro“, a afi rmat Barrett. 
OREF 9 vizează astfel de operaţiuni în 
România, Estonia şi Finlanda şi va fi  ac-
tiv pentru o perioadă de cinci ani, inclusiv 
prin atragerea de investitori instituţionali, 
pentru care estimează un randament net 
de 20 la sută pe an. În echipa de mana-
gement a fondului fi gurează şi un român, 
Alexandru Coman, care are experienţă în 
zona energiei regenerabile, a agriculturii 
şi a pieţei construcţiilor. OREF 9 are în 
plan, în ţara noastră, construcţia unui parc 
eolian de 450 MW şi a unei unităţi de pro-
ducţie a energiei din biomasă de 10 MW.

� Centru de investigaţii pentru 
evenimente aeronautice
Ministerul Transporturilor şi 

Infrastructurii (MTI) va înfi inţa Centrul 
de Investigaţii şi Analiză pentru Siguranţa 
Aviaţiei Civile (CIAS) prin reorganizarea 
Serviciului Investigaţii Transport Aerian, 
din subordinea instituţiei. Centrul va fi  un 
organism tehnic permanent, desemnat să 
organizeze, să conducă, să coordoneze, să 
c o n t r o l e z e 
şi să execute 
investigaţia 
tehnică a eve-
nimentelor de 
aviaţie civilă 
în scopul de-
terminării faptelor, cauzelor şi împrejurări-
lor care au dus la producerea acestora şi să 
emită recomandări pentru siguranţa zboru-
lui. Se va pune accentul pe creşterea şi men-
ţinerea siguranţei aeriene la un nivel ridicat 
în vederea prevenirii producerii unor inci-
dente şi accidente. Investigaţiile CIAS vor 
fi  independente de orice anchetă judiciară şi 
nu vor avea drept scop stabilirea vinovăţiei 
sau a răspunderii de natură penală sau civilă. 
CIAS se va fi nanţa din venituri extrabugeta-
re şi din alocaţii de la bugetul de stat. 

Laborator de măsurare a radiaţiilor emise de mobile

Târg internaţional energetic la Bucureşti
– Colaborarea est-europeană pentru promovarea de programe efi ciente –

Pagină realizată de 
ing. dipl. Alexandra Rizea

Instalaţie de 
ardere a 
biomasei
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SECŢIUNE ÎN TT

Anul acesta, la 16 noiembrie, se împlinesc 30 de ani 
de la darea în exploatare, experimental cu public, în anul 
1979, a primului tronson al liniei 1 de metrou, între staţiile 
Semănătoarea şi Timpuri Noi, în lungime de 8,1 km, cu şase 
staţii şi un depou - Ciurel.

Aniversarea acestui eveniment ne oferă prilejul trecerii 
în revistă a principalelor etape ale istoriei acestui sistem de 
transport bucureştean, aşa cum au fost ele cu adevărat, fără ca 
prin aceasta să diminuăm importanţa şi succesul realizării lui. 
Pentru cei care nu ştiu sau poate au uitat, trebuie amintit că, 
în Epoca de Aur, istoria adevărată a fost renegată şi în privin-
ţa metroului, aceasta trebuia să înceapă numai din anul 1972 
când, la iniţiativa tovarăşului, Comitetul Executiv a hotărât 
„să instituie un colectiv care să elaboreze propuneri în legă-
tură cu dezvoltarea 
transportului în 
comun în muni-
cipiul Bucureşti, 
îndeosebi construi-
rea unor căi de co-
municaţii dotate cu 
mijloace electrice 
de mare capacitate 
şi viteză, precum şi 
construcţia metro-
ului“.

Ca să vedem 
unde ne plasăm, 
trebuie spus că 
primul metrou 
din lume, Metropolitan Railway, a fost dat în exploatare la 
Londra, în data de 10 ianuarie 1863, sub forma unor trenuri 
subterane tractate de locomotive cu abur. Tot la Londra s-a 
dat în exploatare, la 4 noiembrie 1890, City & South London 
Railway, prima linie de metrou acţionată electric.

Pe continentul european, primul metrou acţionat electric 
a fost cel dat în exploatare la Budapesta, în anul 1896.

Primele încercări de abordare a construirii unui me-
trou în Bucureşti datează de la începutul secolului XX, când, 
în anii 1909 – 1910, se negocia cu fi rma Siemens & Halske din 
Belgia concesionarea construirii liniilor de tramvai. Inginerii 
Dimitrie Leonida şi Elie Radu, membri ai Consiliului Tehnic 
al Bucureştiului (iată că exista un astfel de consiliu cu perso-

nalităţi de marcă), propuneau construirea metroului, mai ales 
că sumele cerute de fi rma belgiană pentru liniile de tramvai 
erau foarte mari şi ar fi  putut acoperi costurile metroului.

Propunerea a fost reluată în anii 1929 – 1930, când se 
discuta Planul de sistematizare a Capitalei, în cadrul comisiei 
conduse de arh. Duiliu Marcu, dar a rămas fără efecte concrete.

Între anii 1936 – 1940, când Bucureştiul a fost supus 
unor ample lucrări de modernizare, precum amenajarea salbei 
de lacuri şi planşeul (astăzi dispărut) de peste Dâmboviţa din 
zona Palatului Justiţiei, s-a pus din nou problema construirii 
metroului, ca singura soluţie de preluare a fl uxurilor de că-
lători într-un oraş cu aproape 1 milion de locuitori. N-a fost 
să fi e nici de această dată, probabil şi datorită războiului care 
bătea la uşa Europei.

În anul 1952 apare o hotărâre a Consiliului de Miniştri 
privind înfi inţarea Institutului de Proiectare şi a Direcţiei 
Generale a Metroului din Bucureşti, ambele subordonate 
Ministerului Transporturilor. Studiile elaborate în cei doi ani 
de existenţă, puternic infl uenţate de şcoala sovietică, în spe-
cial în ceea ce priveşte funcţia de apărare (adăpost) a metro-
ului, recomandau adâncimi între 20 şi 40 m şi implicit costuri 
foarte mari, imposibil de acoperit de o economie şubredă. Ca 
urmare s-a hotărât desfi inţarea unităţilor create şi amânarea 
construcţiei.

Cum oraşul se dezvolta continuu, în special ca număr de 
locuitori şi cartiere dormitor, iar transportul public făcea faţă 
din ce în ce mai greu nevoilor de deplasare ale cetăţenilor, 
nevoile de sistematizare a oraşului au făcut obiectul a nume-
roase analize la nivelurile superioare, soldate cu înfi inţarea, 
în anul 1971, în cadrul Consiliului Popular al Municipiului 
Bucureşti (CPMB), a unei Comisii centrale, condusă de pre-
şedintele CPMB, D. Popa, precum şi a unui colectiv de lucru, 
format din specialişti de la ITB, IPB etc., cu misiunea de a 
se documenta şi a prezenta studii pentru realizarea metroului.

În anul 1972 (februarie), la indica-
ţia conducerii, s-a constituit colectivul la 
care m-am re-
ferit la începu-
tul articolului, 
compus din 
aproape 30 de 
specialişti, din 
diferite minis-
tere, institute 
de studii şi cercetări, învăţământ superi-
or şi întreprinderi de construcţii, colectiv 
condus de Vasile Bumbacea, adjunctul 
ministrului transporturilor şi telecomu-
nicaţiilor. Colectivul prezintă, în cursul 
anului 1972, propunerile sale, organelor 

de stat şi în decembrie 1973, secretarului general.
În anul 1974 (octombrie), în şedinţa Comitetului 

Executiv „se aprobă să se treacă la elaborarea documenta-
ţiilor tehnice de construcţia metroului în Capitală. Comitetul 
Executiv a stabilit ca lucrările de construcţie a primei linii de 
metrou să înceapă în cursul anului 1975“.

În sfârşit, anul 1975 poate fi  considerat ca anul în 
care s-au declanşat efectiv lucrările de construcţie a me-
troului bucureştean, precedate de câteva măsuri şi decizii 
organizatorice.

Astfel, pe baza Notei de Cancelarie a Conducerii din 
16 ianuarie 1975, privind „unele probleme legate de con-
strucţia metroului“, Consiliul de Stat al RSR emite, în data 

de 3 februarie 1975, Decretul nr. 15, privind 
înfi inţarea Întreprinderii Metroul Bucureşti 
(IMB), care urma să fi e proiectant general, 
antreprenor general şi benefi ciar al investiţiei.

La 15 februarie 1975 apare HCM nr.132, 
privind numirea generalului locotenent Petre 
Constantinescu în funcţia de director general 
al IMB, iar în data de 18 februarie 1975 se 
emite Decretul nr. 18, privind începerea în re-
gim derogatoriu a lucrărilor la prima linie de 
metrou Magistrala 1 Militari-Titan! Regimul 
derogatoriu se referea la lipsa avizelor şi chiar 
a proiectelor de execuţie etc., care, în conformitate 
cu legislaţia în vigoare, erau necesare demarării 
lucrărilor. Dar, într-o dictatură, în care „forţa con-
ducătoare“ era partidul (unic), în frunte cu secre-
tarul său general, totul era posibil.

La 22 februarie 1975 se emite HCM nr. 147, 
privind unele măsuri pentru proiectarea şi executarea metro-
ului din Bucureşti, iar la 22 martie apare Nota de Cancelarie 
a Conducerii cu privire la tehnologiile de execuţie şi traseul 
primului tronson Semănătoarea-Abator.

Abia la data de 30 mai 1975 se publică HCM-ul nr. 479 
din 27 mai 1975, privind numirea ing. Ion Malcoci ca şef al 

programului de studii, cercetări, proiectări şi experimen-
tări pentru realizarea metroului în municipiul Bucureşti, 
aceasta după ce la data de 22 martie 1975 apăruse Nota de 
Cancelarie din 19 martie 1975, mai sus menţionată, cu pri-
vire la tehnologiile de execuţie şi traseul primului tronson. 
Aparent, succesiunea acţiunilor este inversă faţă de cea lo-
gică. În realitate, colectivul de lucru exista în cadrul RATB-
ului şi milita de mai mulţi ani pentru realizarea metroului.

Am enumerat aceşti paşi pentru a oferi posibilitatea 
cititorilor mai tineri să afl e în ce stil se lucra în vremea res-
pectivă, precum şi de a evidenţia graba care se manifesta 
pentru începerea şi derularea lucrărilor.

Acest stil, al „notelor de Cancelarie“, urmate de de-
crete şi HCM-uri, emise de regulă în urma deselor „vizite 
de lucru“, au creat o presiune fantastică asupra tuturor celor 
implicaţi în acest proiect, transformată într-o goană după 
„succese“, durata de realizare fi ind uneori mai importantă 
decât calitatea lucrărilor. 

De asemenea, distanţa dintre staţii, numărul de călă-
tori şi efi cienţa în ansamblu a metroului nu erau parametri 
de interes pentru „tovarăşul şi tovarăşa“. Aşa a fost posibil 
ca în plin centrul Capitalei să se construiască staţii la dis-
tanţa de 2500 m, cum a fost cazul pe linia II, între staţiile 
Universităţii şi Piaţa Victoriei. Cu toate că proiectul iniţial 
prevedea staţia de la Piaţa Romană, la prezentarea, în data 
de 31 mai 1985, a detaliilor liniei II, „indicaţiilii“ conduce-
rii au fost să se renunţe la această staţie, deoarece „acolo nu se 
vede o circulaţie frecventă şi studenţii de la ASE sunt tineri şi 
pot merge pe jos“, a spus „tovarăşa“ (după unii martori rezulta 
că s-ar fi  exprimat că „studenţii au făcut burtă, să meargă pe 

jos!“) Lipsa de interes a „tovarăşilor“ pentru efi cienţa metro-
ului mi-a fost confi rmată şi de o discuţie, avută pe şantierul de 
la Piaţa Unirii 2, cu viceprim ministrul Ion C. Petre. După ce, 
sub un copac, s-a asigurat că nu ne aude nimeni, mi-a spus: 
„Mă! Tu vorbeşti ca un popă de ţară. Nu te ascultă nimeni 
şi ar putea să te şi coste. Să ştii că acolo, sus, nu interesează 
pe nimeni distanţa dintre staţii, numărul de călători etc. Un 
singur lucru este important, şi anume că avem un metrou con-
struit de români şi că funcţionează“.

Cu toate păcatele şi consecinţele acestor imixtiuni per-
manente ale „conducerii“ în stabilirea traseelor, a numărului 

de staţii, a acceselor etc., care au afectat costurile iniţiale şi 
afectează încă efi cienţa în ansamblu a sistemului, trebuie re-
cunoscut că metroul bucureştean a fost şi este o realizare de 
succes, cu atât mai mult cu cât condiţiile subsolului nisipos şi 
a pânzei freatice ridicate au creat numeroase difi cultăţi proiec-
tanţilor şi constructorilor. 

Anul 1976 începe şi el cu Nota de Cancelarie a 
Conducerii, din 19 februarie, prin care se aprobă construc-
ţia vagonului de metrou, tehnologiile de execuţie, traseul şi 
amplasamentul staţiilor tronsonului 2, Abator-Republica. Tot 
în anul 1976 s-au mai produs câteva evenimente importante şi 
care merită a fi  consemnate, precum:

30 DE ANI DE EXPLOATARE A
Ing. dipl. Octavian Udrişte, fost

Aspecte din timpul construirii Metropolitan Railway (1861)...

... şi a galeriilor metroului bucureştean
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– La 18 august, Nota de Cancelarie a Conducerii din 16 
august, privind însărcinarea Consiliului de Miniştri „să pre-
zinte propuneri de înfi inţare a întreprinderii de exploatare a 
metroului în subordinea MTTc“;

– Lansarea, în luna octombrie, la Centrul Titan, a pri-
mului scut mecanic, fabricat de Uzinele 23 August Bucureşti, 
pentru săparea tunelelor;

În ianuarie 1977 se realizează, la Centrul Titan, primii 
metri de tunel circular cu bolţari de beton.

Cutremurul produs la 4 martie nu afectează construcţiile 
metroului, acestea fi ind concepute pentru un cutremur de 9 
grade pe scara Richter;

– La 22 iunie apare Decretul nr. 175, de înfi inţare a 
Întreprinderii de Exploatare a Metroului Bucureşti – 
IEMB – constituită efectiv la data de 1 august 1977, dintr-un 

colectiv de cinci feroviari, şi anume: Tudorică 
Grama – director general, Virgil Jidveian – direc-
tor tehnic, Vasile Marghescu – contabil şef, Mihai 
Niţescu – şef serviciu instalaţii şi Octavian Udrişte 
– şef serviciu material rulant.

Sarcinile acestui nucleu au fost axate, în pri-
ma perioadă, în principal pe documentarea privind 
principiile de organizare şi funcţiona-
re a metrourilor, recrutarea şi şcola-
rizarea personalului de exploatare şi 
întreţinere a instalaţiilor şi materia-
lului rulant, elaborarea instrucţiunilor 
de serviciu etc., respectiv pregătirea 
exploatării acestui sistem, care odată 
pornit nu trebuia să se mai oprească;

– La data de 12 august 1977 se 
lansează, cu o macara, în galeria din-
tre Palatul Justiţiei şi Piaţa Unirii, pro-
totipul vagonului de metrou, realizat 
la Întreprinderea de Vagoane Arad, 

produs care, prin complexitatea sa, a depăşit ex-
perienţa întreprinderii, specializată pe construcţia 
de vagoane de cale ferată.

Anul 1978 este şi el marcat de câteva eveni-
mente importante pentru istoria metroului. Astfel:

– La 7 februarie apare Decretul nr.14, privind 
aprobarea principalilor indicatori tehnico-eco-
nomici, precum şi unele măsuri pentru realizarea 
Magistralei 1 Militari – Titan-Bucureşti, la trei ani de la începe-
rea lucrărilor („în condiţii derogatorii“), pe această linie;

– La 25 februarie se lansează în galerie a doua ramă de 
vagoane, sosită de la Arad;

– La 5 septembrie, cu ocazia unei noi vizite de lucru, 
se efectuează şi o deplasare cu trenul compus din cele două 
rame, între Piaţa Unirii şi Izvor. „Să vezi, dragă, că nu-ţi 
merge jucăria“, spune cu răutate „tovarăşa“. După ce tre-
nul se pune în mişcare, inginerul Caius Miculescu, membru 
al colectivului de la IMB care a realizat proiectul tehnic al 
ramelor, spune, într-o linişte mormântală: „Sâc că merge“!

Anul 1979 începe cu Nota de Cancelarie din 28 februa-
rie, cu privire la realizarea Magistralei 2 de metrou IMGB-
Pipera, prin care se aproba şi amplasarea staţiilor. 

Activitatea principală desfăşurată în acest an s-a con-
centrat însă pe fi abilizarea ramelor (vagoanelor) de metrou, 
pentru a li se asigura o exploatare cât de cât sigură. Trebuie 
spus că ramele constituiau veriga cea mai slabă din lanţul 
sistemului de metrou. Concepute şi construite în varianta cu 
acţionarea în curent continuu, cu reglajul tracţiunii şi frânării 
prin reostat (rezistenţă), cu controlere cu contacte acţiona-
te mecanic, realizate iniţial de o cooperativă, au determinat 
amânarea dării în exploatare a metroului. Aceasta n-a putut 
avea loc nici la 1 Mai şi nici la 23 August, aşa cum se dorea. 
La acţiunea de fi abilizare a lucrat o comisie în care, în afara 
celor din metrou, au fost cooptaţi şi o serie de specialişti din 
diferite institute de cercetare, învăţământul superior, indus-
tria furnizoare de echipamente electrotehnice etc., comisie 
condusă de directorul ICPE-ului, dr. ing. Florin Tănăsescu. 
Au fost efectuate numeroase teste şi mă-

surători pentru depistarea cauzelor, precum 
şi pentru verifi carea efi cienţei modifi cărilor 
propuse.

Cauza principală a numeroaselor con-
turnări şi scurt-
circuite, genera-
toare de începu-
turi de incendiu, 
a fost supraten-
siunea de comu-
taţie, produsă la 
deconectarea di-

feritelor circuite de curent continuu, în spe-
cial cele de forţă, coroborată cu inefi cienţa 
întrerupătorului principal automat, tip „oro-
max“, care conturna primul. De fapt, mun-
citorii din depou l-au denumit „petromax“, 
tocmai pentru uşurinţa cu care lua foc.

Pe baza unei note întocmite la înce-
putul lunii octombrie, în Depoul Ciurel, 
care consemna principalele îmbunătăţiri aplicate ramelor 
precum şi condiţiile restrictive propuse pentru început în ex-
ploatare (de exemplu, reducerea vitezei maxime admise de 
la 80 la 65 km/h), nota semnată de directorul ICPE, dr. ing. 
Florin Tănăsescu, şi de şeful serviciului material rulant, ing. 
Octavian Udrişte, ministrul industriei construcţiei de maşini 
din acea vreme, Ion Avram, a raportat Conducerii că metroul 
poate fi  dat în exploatare „experimental cu public“!

Într-adevăr, metroul a fost dat în exploatare experimen-
tal cu public (caz unic în lume), în ziua de 16 noiembrie ore-

le 5:00. Inaugurarea ofi cială a avut loc, însă, peste o lună, în 
data de 19 decembrie 1979, după ce Conducerea s-a convins, 
probabil, că nu prezintă pericol, iar în data de 27 decembrie 
1979 a fost semnat procesul verbal de „recepţie a punerii în 

funcţiune“, de către comisia de recepţie, condusă de Gheorghe 
Cioară.

Şi tot aşa, cu vizite de lucru, prezentări la «săliţă», note 
de cancelarie, care modifi cau, de cele mai multe ori, planurile 
iniţiale, decrete şi HCM-uri, s-au construit şi dat în exploatare, 
până la fi nele anului 1989, în total 56,8 km de cale dublă şi 
39 de staţii (într-un ritm mediu de 4 km de cale dublă şi două 
staţii pe an), şi anume:

– Magistrala 1: Semănătoarea – Republica – Pantelimon, 
cu ramifi caţia Eroilor – Militari, în lungime totală de 26,9 km 
şi 17 staţii;

– Legătura cu Gara de Nord, în lungime de 2 km şi două 
staţii;

– Magistrala 2: IMGB – Pipera, în lungime de 18,9 km 
şi 14 staţii;

– Magistrala 3: Gara de Nord – Dristor 2, în lungime de 
cca 9 km, cu şase staţii, iar în construcţie se afl au cele două 
„racorduri“, şi anume:

� Racordul 1, de fapt o ramifi caţie a Magistralei 1, de la 
Nicolae Grigorescu la Linia de Centură, cca 4,7 km, cu patru 
staţii;

� Racordul 2, de fapt primul tronson al Magistralei 4, de 
la Gara de Nord la 1 Mai – Laromet, de cca 7 km, cu şase staţii. 

Poate merita de amintit faptul că soluţiile şi deciziile 
importante se modifi cau, în special cu ocazia vizitelor de 
lucru, chiar dacă lucrările au fost demarate pe baza unor 
proiecte prezentate şi avizate anterior. Aşa a fost cazul 
Magistralei 3, concepută să înceapă de la Gara de Nord şi 
să se termine la Pantelimon, unde începuse, în „regim de-
rogatoriu“, construcţia Depoului Pantelimon. „Tovarăşul“, 
afl ând că la Gara de Nord urmează să fi e două staţii su-
prapuse, s-a supărat foc şi a indicat ca Magistrala 3 să de-
vină o prelungire a Magistralei 1, dar nu spre Basarab –
Titulescu – Piaţa Victoriei –Ştefan cel Mare – Pantelimon, 
ci direct, prin strada Polizu la Piaţa Victoriei şi în conti-
nuare pe Ştefan cel Mare şi Mihai Bravu, până la Dristor. 
Modifi carea a fost susţinută de argumentul că „am fost 
pe traseu cu maşina şi pe jos şi se poate“! Astfel a rămas 
Depoul Pantelimon izolat, multă vreme, iar zidurile îngro-
pate sub actuala staţie Gara de Nord, o cheltuială irosită. 
Mai mult, s-a opus demolării Hotelului Bratu de pe Calea 
Griviţei colţ cu Polizu (de care probabil că îl legau ceva 
amintiri din tinereţe), astfel ca linia de metrou, la ieşirea 
din staţie, precum şi la intrarea în staţia Piaţa Victoriei, să 

nu poată fi  realizată decât cu o rază de curbură de 90 m, şi ca 
urmare, trenurile circulă cu o viteză de maximum 20 km/oră, 
cu efecte păguboase asupra uzurii roţilor şi şinelor.

(Continuare în nr. 19/2009)

A METROULUI BUCUREŞTEAN
t director general al METROREX

Cursa inaugurală a metroului bucureştean (19.12.1979) 

Staţia de metrou Titan

Construcţia staţiei de metrou Parc Bazilescu
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(Urmare din nr. trecut)
Iată de ce, în anul 2006, când acţionam 

în calitate de secretar ştiinţifi c al Academiei 
Oamenilor de Ştiinţă din România (AOSR) 
am acceptat să sprijin cu bucurie, dar şi cu 
speranţă, propunerea  domnilor profesori 
Alexandru Badea şi Ion Chiuţă, membri ai 
Secţiei Tehnice AOŞR, de a se transforma 
Centrul pentru dezvoltarea creativităţii stu-
denţilor în Energetică din cadrul Universităţii 
Politehnica din Bucureşti (UPB), prin in-
trarea sub egida AOSR, în Centrul pentru 
Dezvoltarea Creativităţii pentru a deveni ast-
fel un centru în care se adună forţe creative 
din toate domeniile ştiinţifi ce şi tehnice pentru 
a contribui la formarea acestei 
noi culturi, atât de necesare, a 
inovării prin valorifi carea po-
tenţialului creativ românesc. În 
acelaşi an am înfi inţat în UPB 
şi am predat în semestrul II al 
anului şcolar universitar 2006 
– 2007, cursul de Creativitate 
inginerească. 

Istoria evoluţiei econo-
mice a arătat că nu se poate 
garanta o dezvoltare continuă 
producând numai ceea ce are 

succes la un moment dat. Pentru ca să apa-
ră idei creatoare însă nu este sufi cient ca un 
agent economic să utilizeze numai tehnici 
stimulatoare ale creativităţii, este necesar, în 
primul rând, ca ideile novatoare să fi e ac-
ceptate şi ca agentul să încurajeze în mod 
real activitatea inovatoare, creativă, căpă-
tând astfel o reputaţie de unitate inovatoare.

Inovarea este o problemă esenţială a 
zilelor noastre. Ea este un concept multidi-
mensional care depăşeşte abordarea numai 
tehnologică incluzând, de exemplu, inova-
rea în servicii, inovarea organizatorică sau 
a modelului de afaceri. Iniţiativa politică 
poate juca un rol crucial în creşterea capa-

cităţii competitive a fi rmelor creând condiţii 
în care acestea să evolueze prin:

 stimularea activităţii de CDI astfel 
ca fi rmele să poată asimila noi tehnologii 
care să genereze viitoare procese de inovare 
şi creşteri economice;

 promovarea celei mai bune practici 
în realizarea de produse şi servicii prin regle-
mentarea fi nanţării capitalului de risc (decla-
rat că există şi în ţara noastră din 2007);

 crearea unui mediu de afaceri care 
să asigure o competiţie liberă şi să elimine 
obstacolele în adoptarea tehnologiilor de 
vârf.

Pentru ca promovarea progresului 
tehnic prin procesul inovării să devină mai 
efi cientă şi în ţara noastră, ar trebui ca pe 
lângă stimularea activităţii de CDI, menită 
să joace un rol important în dezvoltarea şi 
susţinerea ştiinţei naţionale şi a ingineriei, 
să se promoveze şi schimbarea mentalităţii, 
existente la noi în ţară, în domeniul CDI şi 
să se constituie sistemul naţional de inovare 
(concept românesc – prioritate mondială), 
prin care să se asigure interacţiunile nece-
sare între fi rme publice şi private (mari şi 
mici), universităţi şi agenţii guvernamentale 
cu scopul de a stimula, în mod sistemic în 

cadru naţional, producţia ştiinţifi că şi tehno-
logică. 

Conceperea sistemului naţional de 
inovare va reduce până la anulare dihotomia 
dintre stimularea CDI şi implementarea în 
producţie a rezultatelor obţinute. Se va pu-
tea trece de la politica centrată pe stimularea 
ofertei CDI la politica centrată pe stimularea 
cererii sectorului productiv şi de desfacere, 
ceea ce va implica creşterea rolului sectoru-
lui privat, în special al întreprinderilor mici 
şi mijlocii, sub un dublu aspect: cel de enti-
tate sensibilă la nevoile pieţei de CDI şi cel 
de utilizator al rezultatelor cercetării. 

Pentru a se realiza acest obiectiv este 
necesar să existe o formă organizatorică 
adecvată care să aibă ca prim obiectiv pro-
movarea procesului inovării. Acesta este 
scopul pentru care am susţinut, anul acesta, 
formarea în UPB, sub egida AOSR, a unui 
Grup de inovare, care să acţioneze pentru 
implementarea economică a rezultatelor 
creative ale Centrului pentru Dezvoltarea 
Creativităţii AOSR şi pentru aceasta să în-
ceapă cu elaborarea unui Ghid pentru valo-
rifi carea rezultatelor activităţii creative.

(Continuare în nr. viitor)
Prof. dr. ing. Ştefan Iancu

(Urmare din pag. 1)
Efi cienţa şi siguranţa sporite ale unei 

reţele inteligente conduc la economii pentru 
consumatori şi ajută la reducerea emisiilor 
de CO2. La reţea pot fi  conectate panouri 
fotovoltaice, turbine eoliene sau microelec-
trogeneratoare. Alte benefi cii ale unei reţele 
electrice modernizate includ posibilitatea 
proprietarilor de case de a reduce consumul 
în timpul orelor cu consum maxim, adap-
tând cantitatea luată din reţea la nevoile lor 
personale.

În cadrul organizatoric al SmartGrids 
există patru grupuri de lucru care doresc să 
creeze o comunitate de experţi reprezentând 
diferite părţi interesate şi să încurajeze schim-
bul de experienţă şi de bune practici între 
principalele companii furnizoare de tehnolo-
gii, de utilităţi şi cercetători. Maher Chebbo, 
preşedintele grupului de lucru Cereri şi 
Măsurători, preferă să vadă viziunea de an-
samblu a proiectului ca un studiu de piaţă, 
în special în ceea ce priveşte recuperarea 
potenţială a investiţiei. „Această recuperare 
este dublă“, explică el. „Pe de o parte, exis-
tă economii cuantifi cabile în ceea ce priveşte 
costul poluării, consumul în ansamblu şi pre-
ţul incapacităţii de satisfacere a cererii. Pe de 
altă parte, sunt benefi ciile calitative, cum ar 
fi  o creştere a competitivităţii pentru Europa, 
o mai mare stabilitate a furnizării, o siguran-
ţă sporită a reţelei şi a unui mediu mai puţin 
afectat, datorită energiilor regenerabile“.

Consumatorii preiau conducerea
Probabil cea mai mare modifi care pro-

dusă de reţelele electrice ale viitorului va fi  
transformarea consumatorului într-un „prosu-
mator“, capabil nu numai să consume, dar şi 
să producă energie electrică. În mod tradiţio-
nal, consumatorii au avut o relaţie pasivă cu 
energia electrică şi cu reţeaua. Odată cu intro-
ducerea SmartGrids, consumatorii de energie 
electrică vor putea să interacţioneze cu reţea-

ua aşa cum o fac astăzi cu piaţa telecomunica-
ţiilor. Ei vor putea să-şi urmărească mai exact 
consumul şi chiar să obţină contracte mai bine 
adaptate nevoilor şi cerinţelor lor. 

Un avantaj concret al reţelelor viito-
rului va fi  apariţia contoarelor inteligente. 
Aceste mici module pot citi şi interpreta 
meticulos consumul de energie electrică, sti-
mulând consumatorii să deplaseze consumul 
de energie spre orele din afara vârfurilor de 
sarcină. Prosumatorii vor putea de asemenea 
să folosească Internetul pentru a-şi urmări 
consumul orar şi pentru a oferi aceste date 
furnizorului printr-un portal web sau prin 
contorul propriu. În funcţie de preferinţele 
individuale va exista, de asemenea, posibi-
litatea de utilizare numai a energiei electrice 
generate din surse regenerabile, o necesita-
te ce nu poate fi  realizată de reţelele de azi. 
Maher Chebbo se aşteaptă să vadă rezultate 
concrete în anul 2015, moment în care apro-
ximativ 50% din Europa va fi  dotată cu con-
toare inteligente.

Schimbarea infrastructurii nu este 
ieftină: de exemplu, înlocuirea a 30 de mi-
lioane de contoare cu contoare inteligente 
va necesita opt ani şi va costa 4 miliarde de 
euro în echipamente, operare şi întreţinere. 
Cu toate acestea, în multe ţări – printre care 
Italia, Suedia, Belgia, Olanda şi Regatul 
Unit – companiile de furnizare au instalat 
deja un număr de contoare „inteligente“ în 
multe gospodării pentru a încuraja clienţii 
să consume curent electric noaptea sau în 
weekend, când cererea totală este mai mică. 
Reducerile semnifi cative de preţ în afara 
perioadelor de mare solicitare reprezintă un 
stimulent pentru utilizatori pentru a-şi aloca 
mai bine consumul de energie.

Renovarea reţelelor de transmisie şi 
de distribuţie este în particular complicată 
deoarece implică un număr incredibil de ac-
tori din industrie. Reţelele de înaltă tensiune 
sunt vechi, iar companiile din sistemul de 

transmisie nu au acum stimulente pentru a 
cheltui bani cu modernizarea lor. Cu spon-
sorizare de la Comisia Europeană şi de la 
guverne, iniţiativele SmartGrids urmăresc 
să reunească actorii din idustrie pentru a fur-
niza stimulentele şi fon-
durile necesare pentru 
accelerarea tranziţiei.

Cererea activă: 
necesitatea 
viitoarelor reţele 
electrice
SmartGrids reu-

neşte mai multe pro-
iecte ce oferă expertiză 
europeană pentru mo-
dernizarea reţelei. Un 
astfel de proiect este 
ADDRESS - Active 
Distribution networks 
with full integration of 
Demand and distribu-
ted energy RESourceS 
(Reţele de distribu-
ţie active cu integrare 
completă a resurselor 
de cerere şi distribuţie). 
Cu 25 de parteneri din 11 ţări (printre care 
şi România), acest proiect examinează în 
detaliu întregul lanţ de furnizare a energiei 
electrice pentru a defi ni un cadru compre-
hensiv comercial şi tehnic pentru dezvol-
tarea „cererii active“ în cadrul proiectului 
SmartGrids. 

Cererea activă reprezintă participarea 
proactivă a consumatorilor domestici şi co-
merciali mici în piaţa energiei şi în furniza-
rea serviciilor către participanţii la sistemul 
energetic. ADDRESS acţionează în principal 
asupra felului în care trebuie refăcută reţea-
ua tehnică şi comercială.

„Sperăm să avansăm viziunea oferită 
de SmartGrid demonstrând că reţelele de 

distribuţie active trebuie să se bazeze pe o 
abordare inteligentă şi distribuită a contro-
lului“, declară Paola Petroni, coordonatorul 
proiectului ADDRESS. 

Pentru a permite emergenţa cererii ac-
tive, partenerii din 
ADDRESS caută 
soluţii tehnice – atât 
consumatori casnici 
sau birouri, cât şi la 
nivelul sistemului 
energetic global – şi 
încearcă să identifi -
ce posibilele bariere 
existente în calea 
dezvoltării cererii 
active. Străduindu-
se să exploateze 
benefi ciile sale, ei 
caută să identifi ce, 
de asemenea, avan-
tajele potenţiale ale 
diferiţilor partici-
panţi la sistemul 
energetic, în scopul 
dezvoltării meca-
nismelor de piaţă şi 
contractuale cores-

punzătoare. În prezent analizează măsurile 
necesare pentru a face faţă aspectelor soci-
ale, culturale sau comportamentale.

„Toate acestea nu vor rămâne doar în 
teorie“, explică Paola Petroni. „Soluţiile 
propuse vor fi  validate în trei locuri de testa-
re complementare, cu diferite caracteristici 
geografi ce şi demografi ce. Rezultatele aces-
tor teste vor implica sute de persoane şi vor 
ajuta la evaluarea calităţii activităţii realiza-
te în cadrul ADDRESS“.

Traducere şi adaptare după materiale 
din Research eu – the magazine of the euro-
pean research area, nr. 60, iunie 2009 

Reţele inteligente: regândirea reţelelor electrice europene
PROIECTE EUROPENE  PROIECTE EUROPENE  •    ISTORIA TEHNICIIISTORIA TEHNICII

Cunoaşterea istoriei tehnicii – condiţie necesară pentru Cunoaşterea istoriei tehnicii – condiţie necesară pentru 
stimularea activităţii creative şi dezvoltarea procesului inovării stimularea activităţii creative şi dezvoltarea procesului inovării 
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(Urmare din pag. 1)
dezvoltării, competitivităţii şi pentru crearea 
locurilor de muncă. Pentru România, nece-
sitatea de a impulsiona creşterea competi-
tivităţii economice, în special în perioada 
2007 – 2013, care reprezintă prima etapă a 
procesului postaderare, impune cerinţa esen-
ţială de a reduce decalajele tehnologice care 
o separă de restul statelor membre UE, în 
special în contextul ritmului intensifi cat de 
implementare a Strategiei Lisabona revizu-
ite. Acest fapt impune ca obiectiv major pen-
tru România realizarea unui mediu economic 
dinamic şi competitiv, capabil să asimileze şi 
să dezvolte domenii de înaltă tehnologie şi să 
răspundă la cerinţele strategice de dezvoltare 
pe termen lung, în contextul evoluţiei la nivel 
global a economiei bazate pe cunoaştere.

Din această perspectivă, România este 
direct interesată să dezvolte capacitatea şi 
să mărească competitivitatea sistemului de 
cercetare-dezvoltare şi inovare. 

În acest moment intervine Bench-
marking-ul aplicat la organizaţiile ce fac 
parte din sistemul de cercetare. De aseme-
nea, Benchmarking-ul va constitui un in-
strument în evaluarea realizării politicilor 
şi a strategiilor la nivel naţional în dome-
niul cercetării-dezvoltării şi inovării.

După statistici europene, România par-
ticipă la schimburile internaţionale în mod 
semnifi cativ la servicii, industria alimentară 
şi băuturi, industria uşoară şi metalurgică.

Analizele făcute de colectivul pro-
iectului propus au condus la concluzia că 
există şi alte domenii în care semnalele 
apărute în ultima perioadă indică par-
ticipări importante şi ale altor domenii 
la schimburile internaţionale, produse 
şi tehnici în care valoarea adăugată este 
mai ridicată. Este vorba de tehnologia in-
formaţiei, produse complexe ale industri-
ei electrotehnice şi mecanicii de precizie 
(grupele 31, 34 CAEN), acţionări electri-
ce de putere care să asigure economii de 
energie şi productivităţi sporite, petro-
chimie, electronică specializată.

Deja, după raportul Eurostat pe 
anul 2007, aceste domenii au realizat ex-
porturi de câteva miliarde de euro.

În acest sens, aplicarea conceptului 
de Benchmarking pentru aceste domenii, 
evidenţierea şi semnalarea elementelor 
de interes ce pot fi  dezvoltate pot consti-
tui un răspuns la problema care frămân-
tă de mulţi ani economia românească – şi 
nu are încă un răspuns – care sunt nişele 
în care şansele economiei româneşti pot 
fi  maxime?

Vor fi  vizate astfel sectoarele cu va-
loare adăugată mare, cele cu tehnologii de 
mare productivitate şi cele care consumă cât 
mai puţină energie.

În România, metodele şi indicatorii 
specifi ci Benchmarking-ului vor putea fi  
utilizate în cele patru direcţii menţionate 
mai jos:

– impactul RTD asupra competitivităţii;
– productivitatea ştiinţifi că şi tehnologică;
– promovarea culturii RTD şi înţelege-

rea de către societate a ştiinţei;
– inovarea (inclusiv proprietatea inte-

lectuală, brevetarea etc.).
Cercetările vor avea în vedere în prin-

cipal utilizarea infrastructurii informatice 
naţionale, crearea şi dezvoltarea accesului 
la Internet, la site-urile centrelor GRID 
ale organizaţiilor economice, realizarea de 
baze de date, elaborarea de indicatori de 

evaluare, analize, software de prelucrări de 
rezultate pregătind ierarhizarea organiza-
ţiilor în funcţie de performanţe. 

În baza de date vor intra cca 4000 de 
organizaţii, unităţi de CDI şi IMM-uri care 
se preconizează a avea acces la  Internet cu 
viteză mare. În continuarea proiectului se 
vor crea alte şapte centre de resurse care 
vor constitui o Organizaţie Virtuală RO-
BENCHMARKING. Această structură de tip 
centru de resurse Grid va avea un număr de 
calculatoare dedicate. Este vorba de calcu-
latoare care să utilizeze un anumit sistem de 
operare ( LINUX/ WINDOWS/ SOLARIS) 
şi care sunt confi gurate ca entităţi speciali-
zate (CE – computing element, WN – wor-
king nodes, SE – storage element, UI – user 
interface etc.). Ele sunt administrate cen-
tralizat, presupun o mentenanţă dedicată şi 
trebuie să aibă performanţe de vârf, atât ca 
memorie cât şi ca viteză.

GRID-BENCHMARK va utiliza un 
middleware (instalat peste sistemul de ope-
rare) specifi c Grid, care să permită utiliza-
rea atât a resurselor locale (nodul local), dar 
mai ales să permită accesul la resurse dis-
tribuite în Grid, utilizând legătura externă 
INTERNET (asigurată de RoEduNet).

Certifi carea şi utilizarea de sisteme de 
acces bazate pe certifi cate emise de CA-uri 
şi RA-uri recunoscute au fost deja realizate 
în vederea derulării proiectului. 

Institutul Naţional de Cercetare-
Dezvoltare pentru Mecatronică şi 
Tehnica Măsurării/ INCDMTM, cu se-
diul în Şos. Pantelimon nr. 6-8, sector 2, 
Bucureşti, derulează, începând cu data de 
11.05.2009, proiectul „Centru de resurse 
GRID-BENCHMARKING pentru ana-
liza, evaluarea, prelucrare date în vede-
rea creşterii competitivităţii organizaţi-
ilor pentru atingerea înaltei performan-
ţe“, cofi nanţat prin Fondul European de 
Dezvoltare Regională, în baza contractului 
de fi nanţare nr. 45 încheiat cu Autoritatea 
Naţională pentru Cercetare Ştiinţifi că, 
în calitate de Organism Intermediar 
(OI), în numele şi pentru Ministerul 
Economiei (ME), în calitate de Autoritate 
de Management (AM) pentru Programul 
Operaţional „Creşterea Competitivităţii 
Economice”(POS CCE). Axa prioritară 2: 
Competitivitate prin Cercetare, Dezvoltare 
Tehnologică şi Inovare. D2.2: Investiţii în 
infrastructură de CDI şi dezvoltarea capa-
cităţii administrative. O2.2.3: Dezvoltarea 
unor reţele de centre C-D, coordonate la ni-
vel naţional şi racordate la reţele europene 
şi internaţionale de profi l (GRID,GEANT). 
Cod SMIS – CSNR: 2732.

Valoarea totală a proiectului este de 
1 906 022 lei, din care asistenţa fi nanciară 
nerambursabilă este de 1 820 000 lei.

Proiectul se implementează în localita-
tea Bucureşti pe o durată de 24 de luni.

Obiectivul proiectului este crearea 
unui centru de resurse GRID  pentru ana-
liza, evaluarea, prelucrare date şi creşterea 
competitivităţii organizaţiilor pentru atinge-
rea înaltei performanţe, cu scopul de a oferi 
un acces convenabil diverselor categorii de 
utilizatori la resurse de calcul de mare ca-
pacitate, precum şi la aplicaţiile software 
specifi ce acestui domeniu.

Detalii suplimentare puteţi obţine 
de la dr. ing. Diana Mura Badea, direc-
tor de proiect, la: tel. +40212527676, fax 
+40212523437, e-mail: dianamura@ya-
hoo.com 

Lucrarea „În lumea măsurărilor şi a 
unităţilor de măsură“ face parte dintr-o ca-
tegorie mai puţin obişnuită în literatura teh-
nică din ţara noastră şi din lume. Autorul ei, 
domnul dr. ing. Aurel Millea, fost director 
al Institutului Naţional de Metrologie din 
Bucureşti, fondator al Societăţii Române de 
Măsurări, a alcătuit o carte în care se dis-
ting, chiar de la o primă lectură, trei com-
ponente. 

Una constituie o prezentare sistematică 
şi riguroasă, adusă la zi, a unităţilor de mă-
sură folosite cel mai frecvent în România, 
şi în primul rând a Sistemului Internaţional 
SI, obligatoriu prin lege în toate domeniile 
de activitate. Sunt trata-
te de asemenea cele mai 
obişnuite unităţi în afara 
SI, dintre care unele sunt 
admise şi prin lege, iar 
altele se impun prin lar-
ga lor utilizare în diferite 
sectoare în general bine 
delimitate, atât în ţara 
noastră cât şi în majori-
tatea ţărilor avansate ale 
lumii. Deosebit de clar şi 
precis este circumscrisă 
problematica scărilor de 
timp, a scrierii datei şi a 
orei, cu relevarea unor as-
pecte care de multe ori nu sunt cunoscute de 
publicul larg, dar deseori nici de oamenii de 
presă. Prezentarea este completată cu unităţi 
şi scări de măsurare cu destinaţii speciale, 
care apar aici pentru prima dată în literatura 
tehnică românească: unităţi şi scări utilizate 
în ştiinţa şi tehnologia materialelor, informa-
tică, tipografi e, textile, meteorologie, optica 
geometrică etc. Consider deosebit de utilă 
prezenţa în lucrare a unor capitole distincte 
pentru unităţile de măsură anglo-saxone, a 
căror bună cunoaştere a devenit indispen-
sabilă datorită pătrunderii masive a tehno-
logiei de provenienţă americană, precum şi 
pentru unităţile vechi româneşti, întâlnite 
încă în documente din trecut, arhive, acte de 
proprietate etc. Corelat cu acestea, sunt date 
noţiuni despre formate standardizate, mă-

suri de îmbrăcăminte, scări seismice şi al-
tele, până la domenii de măsurare unde încă 
este în curs defi nirea mărimilor specifi ce şi 
a unităţilor de măsură, punându-se uneori 
chiar problema măsurabilităţii propriu-zise, 
cum sunt factorul de inteligenţă, gustul şi 
mirosul, sau calitatea produselor. 

A doua parte a lucrării constituie o 
selecţie de subiecte mai deosebite din sfe-
ra tehnicii măsurărilor, menite mai mult ca 
o ilustrare a primeia. Se remarcă, astfel, 
descrierea măsurărilor cu ajutorul GPS, a 
măsurării presiunii sangvine, a măsurării 
pH-ului, a unor măsurări simple mecanice 
şi electrice. 

În sfârşit, lucrarea este 
completată cu o selecţie de 
scurte capitole destinate 
unor aspecte, deseori contro-
versate, din domeniul metro-
logiei teoretice şi practice. 
Autorul îşi expune aici mai 
multe păreri interesante, co-
mentează, ridică probleme şi 
chiar „fi losofează“ pe teme 
metrologice. Această parte a 
lucrării, pe lângă caracterul 
ei informativ şi pe alocuri 
polemic, poate reprezenta o 
lectură plăcută pentru citi-
torii interesaţi, mai ales cei 

care au preocupări tangente cu tehnica mă-
surărilor, metrologia şi, poate, fi zica, ingine-
ria în general etc. 

Cu toată eterogenitatea ei, sau poate 
tocmai datorită acestei trăsături, lucrarea 
dr. ing. Aurel Millea reprezintă o realizare 
unică în peisajul metrologiei româneşti, un 
moment mai puţin aşteptat dar cu atât mai 
agreabil pentru orice cititor. De aceea, o 
recomand cu toată convingerea, în special 
celor care activează în metrologia de stat, în 
metrologia industrială sau metrologia lega-
lă, în laboratoare sau în cercetare, în educa-
ţie sau în învăţământ.

Prof. dr. ing. Fănel Iacobescu,
directorul general al Biroului 
Român de Metrologie Legală
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Celor care sapă pe dedesubt
Celor care sapă pe dedesubt

            Şi cârtiţa tot sapă permanent 

          Iar hărnicia-i o-admirăm şi noi;

           Ea crede că îşi face monument,

         Dar totdeauna-i iese-un muşuroi!

                      
                 G. Zarafu

                      
                 G. Zarafu                                                     

                 (Din volumul (Din volumul Zarafi smeZarafi sme, de G. Zarafu,                            , de G. Zarafu,                            

Fundaţia Culturală LIBRA, Bucureşti, 2008)    
Fundaţia Culturală LIBRA, Bucureşti, 2008)    

Proiectul care dezvoltă această aplica-
ţie este cofi nanţat de Programul FP6 al Co-
misiei Europene, iar consorţiul pro iectului 
cuprinde organizaţii din şapte ţări europene. 
Acest fapt asigură înţelegerea necesităţilor 
diferitelor pieţe şi posi bilitatea realizării 
unei baze de date bogată în documentaţii 
tehnice.

OBIECTIVE Şl METODOLOGIE
Proiectul dezvoltă, pe de o parte, un 

produs software – FSE-assistant – pentru 
manage mentul cunoştinţelor sub formă 
de documente PDF, fi şiere 
CAD, e-mail, documen-
te Word, fo tografi i, la 
care au acces anga-
jaţii companiei în 
momentul instală-
rii, mentenanţei şi 
reparaţiilor echipa-
mentelor industriale 
şi clădirilor. Produc-
tivitatea personalului 
de service poate creşte cu 
20 – 30% dacă are la dispoziţie 
o structură pentru utilizarea aplicaţiei.

Pe de altă parte, proiectul dezvoltă un 
sistem de e-learning deschis, utilizând şa-
bloane şi in strumente pentru o platformă IT 
de training adaptabilă şi accesibilă pe Inter-
net – FSE-master.

UTILIZATORI
Cele mai multe probleme cu care se 

confruntă utilizatorii de FSE-SUPPORT 
din IMM-uri de mentenanţă sunt co mune 

tuturor IMM-urilor, dar unele sunt diferite, 
funcţie de numărul de muncitori şi de struc-
tura companiei. Această variabilitate necesi-
tă o schemă fl exibilă în cadrul căreia 
se regăsesc toate aceste diferenţe.

Proiectul se adresează atât 
tehnicienilor, cât şi inginerilor, per-
sonalului administrativ, clienţilor şi 
superuserilor, ace ştia din urmă su-
pervizând datele care se introduc în 
aplicaţie.

Tehnicianul de service (FST 
– Nivelul 1): salariat cu pregătire 
medie, care se ocupă de service la 
sediul clientului. El utilizează do-
cumentaţia tehnică şi întocmeşte 
rapoarte pentru sarcinile pe care le 
primeşte. Are un grad mare de mo-
bilitate, de aceea ar trebui să utili-
zeze telefon „deştept“ sau PDA cu acces la 
Internet.

Inginerul de service 
(FSE – Nivelul 2): con-
ducător tehnic care are în 
subordine mai mulţi tehni-
cieni. El lucrează la birou, 
dar se duce şi la clienţi. El 
deţine informaţiile despre 
instalaţiile clientului, pe-
riodicitatea service-ului şi 
sarcinile tehnicienilor săi. 
El poate rezolva proble-
mele tehnice şi poate lua 
deciziile tehnice. Foloseşte 
PDA şi laptop.

Personalul ad-
ministrativ (Nivel 3): pregătire ad-

ministrativă medie sau superioară, 
lucrează la sediu. El comunică cu 
clientul despre problemele admi-
nistrative, pregăteşte bugetul şi 
elaborează planuri de service peri-
odice. Lucrează cu desktop.

Superuserul (Nivel 4): trebuie 
să fi e personal administrativ superca-

lifi cat sau inginer. El se va ocupa de ma-
nagementul bazei 
de date.

C l i e n t u l 
(Nivel C): compa-
nie care are con-
tract de mente-
nanţă-service cu 
un IMM pentru 
instalaţiile, maşi-
nile sau echipa-
mentele sale pen-
tru construcţii.

A s o c i a ţ i a 
de ingineri (Ni-
vel M): asociaţia 
care va găzdui 
aplicaţia pentru 
toate IMM-urile 
care o vor utiliza. 

IERARHIE
Proiectul prevede o ierarhie bine defi -

nită, pentru a verifi ca şi raporta corect. În 
acest sector, de mentenanţă, este important 

acest lucru datorită naturii mobile a acti-
vităţii.

Astfel, un tehnician va rapor-
ta întotdeauna unui inginer, acesta 
unei persoane din administraţie sau 

unui alt inginer. O persoană din administra-
ţie va raporta unei alte persoane din admi-
nistraţie, iar Superuserul nu raportează.

Conform acestei scheme ierarhice, 
există dependenţe nu numai între utilizatori, 
ci şi între sarcini şi inginerul care le avizea-
ză, sau tehnicianul care le execută. 

RELAŢII
Unul dintre principalele obiective ale 

sistemului este stocarea informaţiilor din di-
ferite surse şi în diferite scopuri şi structura 
utilizată pentru aceasta.

Aplicaţia este structurată pe mai mul-
te module: căutare; ma-
nagementul incidenţei; 

m a n a g e m e n t u l 
sarcinilor; rezol-
varea incidentelor; 
cursuri de training; 
anunţuri.

CARACTERISTICI 
Şl INSTRUMENTE 
ALE APLICAŢIEI

• Manage-
mentul inciden-
ţelor poate fi  făcut 
chiar de către clientul care le anunţă 
sau de către compania de mentenanţă.

• Managementul sarcinilor 
se face de către Inginerul de service 

– FSE, care gestionează şi baza de date cu 
documente. Tehnicianul – FST îndeplineşte 
sarcinile, utilizează documentaţia tehnică şi 
întocmeşte rapoarte pentru fi ecare sar cină 
pe care o primeşte.

• Căutarea se realizează după 
documente actualizate zilnic de către 
IMM-ul de mentenanţă şi se referă la: 
inci dente, clienţi, echipamente, sar-
cini, e-learning.

INTERFAŢA UTILIZATORILOR
Aplicaţia va avea o interfaţă com-

pletă, prietenoasă, multichannel, putând 
fi  utilizată în toate limbile europene. 

• Rezolvarea rapidă 
a sarcinilor

–  Utilizatorii pot consulta informaţiile 
(introduse de FSE sau FST şi gestionate 
de FSE) referitoare la probleme similare
–  Utilizatorii au la dispoziţie un manu-
al actualizat permanent de către mem-
brii echipei
– Accesul se face printr-un sistem de 

căutare bazat pe cuvinte cheie şi parametri 
(echipament, model, categorie etc.) 

• Cursuri şi onsite learning
FST poate fi  actualizat cu probleme 

tehnice şi nontehnice, prin intermediul unui 
modul de e-learning

Anunţuri
– Comunicări interne între membrii 
echipei
– Apare automat pe home page-ul uti-
lizatorilor ţintă 
Varianta Demo a aplicaţiei poate fi  
accesată la http://www.fse-support.eu/
demo_main.jsp

CONCLUZII
Platforma FSE-SUPPORT este o apli-

caţie de tip novel şi se aşteaptă ca aceasta 
să aibă un impact important în IMM-urile 
din sectorul de mentenanţă din ţările Uniu-
nii Europene.

Ea cuprinde, în sinteză:
• managementul mentenanţei
• „bibliotecă“ de documentaţie tehnică
• suport pentru rezolvarea problemelor 

şi training la locul de muncă
• motor de căutare puternic, care per-

mite utilizatorilor obţinerea informaţiilor 
necesare

• securi-
tatea datelor

Aplica-
ţia ţine cont 
de mobili-
tatea utili-
zatorilor şi 
de faptul că 
folosirea sa 
m u l t i c h a n -
nel implică 
modificarea 
conţi nutului 

în diferite formate de prezentare. Ea funcţi-
onează pe computere desktop sau laptop, 
pe PDA sau telefon mobil.

Interfaţa a fost concepută în special 
pentru funcţionalităţile FST (tehnicianului) 
şi pentru utilizarea sa internaţională (în toate 
limbile europene).

Ing. dipl. Luminiţa Scurei

E-SUPPORT 
Aplicaţie software pentru 
companii de mentenanţă
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